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 עדכונים

 משפחות! 60

ולכן אנו משפחות שהכריזו אין לנו חלק בחוסר הצניעות  60

של למטפחת. קו 'בראש ובראשונה' מדווח על זינוק  עוברים

בין  . כזכור ההגרלה היאבמספר הנכנסים להגרלה שלושהפי 

פרס ראשון שני פרסים. וכוללת  המחליפות מפאה למטפחת

שימו לב! . שקלים 5000שקלים! פרס שני ע"ס  10,000 "סע

 ר"ח אלול התשפ"דוניתן להצטרף עד מועד ההגרלה נדחה 

 02-994-5047 :פרטים נוספיםל

••••• 

 לימוד הסוגיא בעיון

בעיון'  מערכת ליבי ער משיקה פרוייקט חדש 'לימוד הסוגיא

על מנת לצמצם את חוסר הידע בסוגיית פאה נכרית ברשות 

הרבים וכן בסוגיית תקרובת עבודה זרה בפאות נכריות של 

 לימינו. ככל הנראה בין הלומדים תתקיים הגרלה חודשית ע

יפורסמו בל"נ בקו ליבי ער פרטים נוספים  .פרסים יקרי ערך

 074-796-2285שמספרו 

••••• 

 הפצה ארצית

אנו מקבלים פניות נא הפיצו את העלון בכל הארץ לכן אנו 

פונים שוב, מי שמעוניין לקחת שותפות בחיזוק העצום הזה 

 נא לפנות אלינו בהקדם.

••••• 

 שדרוג ב'מוקד השידוכים הארצי למעוניינים במטפחת'

לפני זמן קצר הושק המוקד וב"ה הפך ללהיט, רבים 

מתעניינים ומשאירים פרטים, הציבור מתחיל לעכל שיש פה 

פשוט וטהורה.  תמשהו חדש, נהירה המונית לצניעות אמיתי

, משאירים פרטים 074-796-4285בטלפון למוקד מתקשרים 

של הבן או הבת שלכם ושדכנים מנוסים יחזרו אליכם לקבל 

פרטים מלאים.

••••• 

ליבי ער יוצא  כזכור קו העצומה השבועית מבית 'ליבי ער':

במיזם שבועי של עידוד מערכות עיתונים להפסיק לפרסם את 

שמטרתם למכור פאה שתראה  מצהירותשרובן  סלוני הפאות

 כמה שיותר טבעית דבר שנאסר במפורש על ידי גדולי ישראל

  אף אלו שהתירו בעבר פאות.

לעיתון יתד נאמן, פשוט לפנות שוב השבוע העצומה מופנית 

אליהם ולבקש יפה: "נא לא לפרסם חנויות פאות בכל חלקי 

לאסור פאות בי"ד משמר התורה  דבריהעיתון, זה נוגד את 

 "':במראה טבעי וכולנו יודעים מה מוכרות הפאניות בזמננו...

 בני ברק 3114 .ד.ת: ישירות לועדת הרבניםמכתב בדואר • 

)לבקש שיעבירו  goral3@yated.net :של העורכים • מייל

 לועדת הרבנים(

 פאות ימינו   עלציטוטים ועובדות מרבותינו  200-למעלה מניתן לקבל קונטרס ובו |    daatgdolim@gmail.comאו 41-800-31-077פקס  :תגובות והערות

 3070-679-055ניתן להקדיש לרפואה והצלחה או בזמני שמחה או לעילוי נשמה וכדו'  :הקדשות |  3070-679-055: תרומות|  3070-679-055: הפצההצטרפות ל 

 

 

איזה דבר הכי מפריע לסטרא אחרא? 

 זצ"ל שלום שמואלי לפי דברי רבי

לפני לכבוד העלון המיוחד דעת גדולים. 

כמה שבועות נפטר אחד מעמודי התווך 

רבי שלום זקן המקובלים של הדור 

שמואלי זצ"ל, יש עליו סיפורים רבים 

ועצומים, לא יאומן שהיה בדור שלנו 

כל  עאיאדם כזה שנהירין לו שבילי דרק

  כך.

סיפור מעניין התפרסם לאחרונה ע"י 

פעם  :איר שמואלי  שליט"אבנו רבי מ

ראש הישיבה אחת בא אבא לאחי הגדול 

רבי בניהו שליט"א ואמר לו "עכשיו אני 

צריך מנין" אמר לו הרב בניהו "עכשיו 

הכולל התחיל, זה ביטול תורה אולי 

בצהריים" אבא אמר "לא בצהריים, זה 

מאוחר" רבי בניהו כיבד את אבא 

 והוציא מנין של אברכים. 

והנה בצהריים הגיעה מכונית תופת 

לשוק מחנה יהודה והיא לא הצליחה 

להכנס, עשתה סיבוב לרחוב השומרון 

ושם התפוצצה ואשה אחת נהרגה ל"ע 

ואז הגיע אבא ואמר לו "אתה מבין מה 

הצלת? המכונית היתה אמורה להיכנס 

בפנים!" וקשה לתאר איזה מראות 

 זוועה היה אם המשאית היתה נכנסת... 

 

רבי צדיק ניגש לעיקר: אותו  ועכשיו

"דע לך  לת"ח אחדאמר  שלום זצ"ל

שהסטרא אחרא לוחמת בכל הכח על 

דבר זה ומפריע לה מאוד שמעוררים 

וכאשר שמע שהציעו  נגד הפאות"

לאחד מנכדיו כלה שרוצה פאה התנגד 

 !כל תוקף ואמר "רק עם מטפחת"

ואל אז תמשיכו לעורר לעבור למטפחת 

תתביישו מפני המלעיגים, גם הם יעברו 

למטפחת... אי אפשר להתווכח עם 

והקב"ה יעזור שאף אחד לא האמת. 

 יוכל לכם.
 ע"פ העלון עקבתא דמשיחא תמוז תשפ"ד י. בן ארי

 
 

: ר מבעלזא שליט"א"ומדאמרן הכ"ק 

 פאה שנראית כשיער לא בכלל צניעות

"ויש להתלבש כמו שמתאים לבת 

ישראל ולא כמו נשות הרחוב.. ע"פ 

תורה עדיף ללכת עם מטפחת ]או[ עם 

ודאי וודאי שהפאה חתיכת פריזעט,.. 

ושלא יהיה  לא תהיה כמו שיער טבעי

 ארוך כי זה לא בכלל צניעות."

כאשר רבני 'בנות מלכים' נגשו וכן 

להוציא את המדריך לצניעות של נשות 

בעלזא העוסק בגדרי הצניעות, 

האדמו"ר לא נתן הסכמתו מבלי לכתוב 

שההידור הגדול ביותר הוא ללבוש 

 מטפחת.

וכך כתב בכתב ידו 'המהדרות ביותר 

הולכות עם מטפחת או פרידזט עדין 

 וצנוע'.
, ניתן לשמוע את 3מתוך המגזין יש כיסוי עמ' 

 6-1שלוחה  073-3835300ההקלטה בקו 'מעל הטבע' 

 

: וכן הרבנית מבעלזא תליט"א

ומכבדת מאוד את הנשים  ומעריכה"

שחובשות מטפחות... ובזכות נשים 

 צדקניות עתידין להיגאל בקרוב ממש"
 5מתוך המגזין יש כיסוי עמ' 

 

 

 :הגאון רבי סנדר ארלנגר זצ"ל

מי שלקוי בזה אין לו סמכות לדון  

 בהלכה זו...

"...ובאמת ראוי לתקן הפרצה הגדולה 

בעניין יפוי פאה נכרית של היום 

שמעוררת הרהורי עבירה והוא נגד 

רצון השי"ת בהחלט ונגד כל המכוון של 

כיסוי שיער של אשה ואוי לנו על ירידת 

והאם נשים אלו חושבות שיהיו הדור. 

להם בנים צדיקים ותלמידי חכמים 

ע"י הליכה  שיזכו לכתרה של תורה

כזו המעוררת גירוי יצה"ר  בשוק בפיאה

 באופן נורא ומבהיל ה"י...

והאם חושבים הבעלים שיהיה להם 

ולהינצל הם  סייעתא דישמיא בתורה

וצאצאיהם מיצה"ר בדור הפרוץ הזה 

ע"י לבושים כאלו שגורמים יצה"ר 

לרבים?... ואין לך דבר המגרה יצה"ר 

כמו פיאות אלו, וכל מי שלקוי בזה אין 

לו כלל סמכות לדון בהלכה זו ולומר 

דעת תורה.... כתבתי מרוב צערי ושיחי 

 על ירידת הדור משנה לשנה..."
 בהסכמתו לספר "דברי שלום

 ללא חשש חילול שבת ח"ו הודפס על נייר                                                                                                                                                                                                                                     בסייעתא דישמיא

5 

  למען

 סיפורים • מכתבים למערכת מכתבים ועובדות מגדולי ישראל •  

 :  הגאון רבי בנימין מנדלזון זצוק"ל גאב"ד קוממיות

 )דבר ה' עמ' רנז(  "ופשוט וברור שחילול ה' גדול הוא... ולהתחכם נגד התורה הקדושה"

  נורא!  בידך למנוע חילול שם שמים 

 055-679-3070 ותרום להצלחת המערכההתקשר עכשיו  

mailto:goral3@yated.net


  

מרן הגרש"ז אויערבך: מי יכול 

 ?שער טבעי לפאהלהבחין בין 

מעשה בת"ח אחד ששוחח עם מרן 

זי"ע ותינה האברך לפני מרן  הגרש"ז

את צערו שכואב לו על שמזדמן 

לביתו הקטנה בת הארבע לראות 

מפעם לפעם אשה שהולכת בלי 

כיסוי ראש רח"ל, וזה מאד מפריע לו 

שהיא צריכה לראות מראה של אשה 

יהודיה שאינה מכסה את ראשה, 

אע"פ שבשאר מלבושיה היא צנועה 

והוסיף ואמר ומכוסה כדת וכדין, 

אם היא היתה הולכת עם פאה "

צנועה כמו 'הנשים החרדיות 

הצנועות' אזי היה רגוע ושליו שביתו 

  ".אינה נתקלת במראה בלתי צנוע

התבונן בו מרן זי"ע וחייך חיוך רחב 

"אתה רוצה לומר לי שהבת באמרו: 

הקטנה שלך תדע להבדיל בין שער 

טבעי לפאה? הרי הפאות המצויות 

היום, אפי' שנשות ת"ח חובשות 

אותם הם כ"כ דומות לשיער עד 

שקשה להבחין בין שיער טבעי 

  "לפאה
 . פ"ו עמ' פ"ג הובא בספר 'דברי שלום' 

אסר רק לא הגרש"ז שמרן  אגב מכאן מוכח

פאות ארוכות במיוחד או פרועות 

אלא , מי שאמרכמו שיש ומתולתלות 

ההגדרה היא כל הפאות הנראות כשיער 

הפאות רוב ככל שזה  - טבעי אסורות

 .המצויות כיום

 

 

 הגאון רבי יצחק רצאבי: 

 'שנתנכרו מעשיה לאביה שבשמים'

"ברור שפאה נכרית, זו לא צניעות. 

וכל שכן שיער מלאכותי העשוי 

ומעובד בתכלית היופי וההידור 

כאשר נתפשט ונשתכלל כיום 

-שזוהי עזותלחרדתינו ולהוותינו, 

פנים וחוצפא גדולה לאשה ההולכת 

]פאה "נכרית"[ כן, ושמה מעיד עליה 

"שנתנכרו מעשיה לאביה 

, וכמו ששמענו כי כן "שבשמים

הולכות המקולקלות שבבנות 

האומות, שאינן רק בגדר נשים 

יצאניות אלא אף שחצניות וריקניות 

  כו' כו'"

"והראיה הגמורה ממה שנשים 

משתוקקות לזה מאוד מאוד כי 

יודעות שהן מתייפות ע"י הפאה עשר 

 ידות על מה שהן."
 צניעות בת ישראל עמ' נ"ובספר 

 

 

 הגאון רבי שמואל שפירא זצוק"ל

 )מרבני ברסלב(:

 קיבוץ באומן או פאה?

"עדיף שהבעל יוותר על כל הקיבוץ 

של ראש השנה של רבינו מוהר"ן 

מברסלב זיע"א וילך לו להתפלל 

 שידוכים 

לומדת בסמינר שרוב הבנות חסידות חב"ד, אותנו אני "

מלמדים שהרבי אמר וכתב שיש ללכת דוקא בפאה ולא 

לי זה לא נותן מנוח, למה שפאה שמחצינה את  .במטפחת

 עצמי עדיפה על מטפחת שמצניעה? 

לומר שה מאוד קבהחלט מדובר בנקודה כואבת, תשובה: 

ויש לתלות את הטעות שפאות זמנינו עדיפות על מטפחת 

, נכנסנו בס"ד לעובי הקורה לברר 'בנו ולא ברבי מליובביץ

 !והדברים קיבלו אור חדשמקחו של צדיק זה 

ה עדיפ מטפחתבאופן כללי דעת הרבי לנתחיל בעובדה: 

 :כפי שמוכח מדבריו להלן

"להציע לגברת צ' שלא לשנות כי אם  :במכתבהרבי 

להמשיך לחבוש מטפחת כיון שהם זקוקים בביתם 

להשפעות בבני חיי ומזוני, וידוע מהזוהר הקדוש עד כמה 

 תלויות ההשפעות בתוספת הידור בעניין שערות האשה..."
ע"י רבי טוביה בלוי מחשובי חסידי  אומת, הסיפור 61משבחי לרבי" עמוד )"

 ('הצנע לכת' נ'חב"ד, ראו קו

במה שכותב אודות מצב הפרנסה וכן עוד..., : "במכתבוכן 

אינני רשאי לכסות דעתי בזה, כיון שנודע לאחרים, 

ובעניינים הכי חשובים, ודעתי הוא, שמהסיבות עקריות 

להעדר ההצלחה עד עתה הוא... דשייטלען ]פאה נכרית[ של 

 '(עטרת חיהשנה, פורסם ב' 60-)מכתב מלפני כ נשי אנ"ש תחיה..."

בשנת תשכ"ג היינו אני ובעלי  :גב' שרה נחשון מקרית ארבע

שי' ביחידות אצל הרבי כשעלי כיסוי של מטפחת... יש לציין 

שהפאות של אותו זמן היו עדיין כמו מפולין.. שאלתי את 

הרבי אם זה בסדר איך שאני לבושה, הרבי ענה לנו: "הלוואי 

 .)קונ' הצנע לכת( "כל הנשים היו מכסות כך את ראשן

וכעת צריך להבין, אם כן מדוע הרבי הורה שוב ושוב 

 היו עלולותכשבנות ישראל  התשובה פשוטה: ללבוש פאה?

לא היתה ברירה אלא לעודד כיסוי אז ן ת שיערלגלות א

אבל כשבנות ישראל הצנועות )של פעם( השיער בפאה 

וכך  מטפחת עדיפהברור ש( ננו)כמו בזמ ןמכסות את שיער

 רואים מהעדות הבאה:

שאלה את הרבי האם לפי  אמו של רבי חנניא יוסף אייזנבך

מה שמפרסמים עליה ללכת בפאה? והשיב הרבי "חס 

לאלו ההולכות במטפחות, רק לאלו  ושלום! לא נתכוונתי

 )דבר ה' עמוד רס"ב( שיש חשש שבכלל לא ילכו בכיסוי ראש..."

בזמן הזה שהפאות נראות כשיער טבעי ודאי ונוסיף עוד, 

כמו  .יש ללבוש מטפחת ואין להתיר פאהלדעת הרבי ש

 : ויש לקוות שסוף(שמחת תורה תש"ל)ות דהתוועבשנאמר 

מה שכתב "והשיב לב...על בנים...וגם אצל  כל סוף יקויים

בנות ואמהות בנוגע לפאה נכרית ]שייטל[...שלדאבוננו 

נעשה בזה פירצה גדולה שאין כמותה אפילו אצל נשים 

 בקונטרס 'דעת גדולים' המלא( מקורות נוספים) .זקנות

 רבי בנימין רבינוביץ זצ"ל - אדמו"ר ממשכנות הרועיםה

של הנשים של שומרי התורה  אם לא הפאות והפריזעט’ן"

 והמצוות, אזי היה משיח צדקינו ממזמן מתגלה לגאלינו”

אה עוצרת גזירות רעות, מחאה מסירה : "מחהיה נוהג לומר

חרון אף, מחאה מסירה את הקיטרוג מעלינו כאילו 

מסכימים לחילול שמו יתברך המחאות אינם מיועדים כדי 

לפעול ולנצח, עלינו לעשות את המוטל עלינו והמצוה 

 המחאה".המוטלת עלינו היא חובת 

 כבר רמוז בתורה! בצניעות  הזמן של שיא הנסיון

תורה מתחילת ה 766המילה  ,766 בגימטריא פאה נכרית

ֹּלוְהַנָּחָש  הָיָה עָרוּם " נמצאת בפסוק:היא המילה 'מכל' ה  מִכ 

ה ר עָש ָ ֶ דֶה אֲש  ָ ..." לרמז ששיא הערמומיות של חַיַּת הַש ּ

הפך ודבר הנוגד את רצון ה' , שלקח הנחש היא בפאה נכרית

 אותו למצוה...

נגיע ואותיות האמצע את נקח את כל הפסוק ונבדוק כעת 

 . לרמז ששיא הנסיון יהיה בשנה שלנו.ד"= תשפ 784לסכום 

במנין חטוף בשטיבלאך במשך כל 

ראש השנה ובלבד שאשתו לא תלך 

 עם פאה נכרית"!
 הכתר והכבוד עמ' שמג

 

 

 אין עצה ואין תבונה נגד ה'

"אלא הוא הדבר אשר דיברנו, 

שברגע כשבא לסטיה כל שהו 

משמירת התורה והמצות על זה אין 

עצה ואין תבונה נגד ד' וצריכים 

ללמוד לעם ישראל הדרך אשר נלך 

בה... כאשר פשתה המספחת של 

גרביים שקופים אשר הדבר הולך 

ומתדלדל יום יום כפי אשר יגזרו 

החצופות בעיר צרפת כן תלבשנה 

 ישראל לדאבונינו.בנות 

על הכל כבר מוכן היתר ערוך 

כביכול ממרן הקדוש בעל המשנה 

ברורה זצ"ל היות שדעתו ששוק קאי 

על חלק העליון מהרגל ולא על חלק 

 התחתון וא"צ להתחשב כלל עם: 

א. דבעצם מקום השוק שכתב המ"ב 

שהשוק הוא למעלה מארכובה על 

דבר זה כבר מחו לי מאה עוכלי 

בעוכלי, דדברי המ"ב בזה הם נגד כל 

הפוסקים ראשונים ואחרונים 

שמפורש יוצא מדבריהם בהיפוך 

שהשוק באדם הוא למטה בחלק 

התחתון של הרגל ולא למעלה 

בארכובה. )ונתחבר בענין זה ספר 

צניעות בהלכה" אשר נפלא "ה

המנוח זצ"ל איזון וחיקר ועבר על כל 

 דברי הספר משך כמה חודשים( 

ב. ואף דלו יהבינא לי שישנו שיטה 

בפוסקים ואכן זהו מקום השוק, עם 

כל זה כמובן אי אפשר להוציא 

מדברי המ"ב אלו כלל להתיר 

גרביים שקופים מחמת כמה וכמה 

טעמים אשר אין כאן המקום 

לפורטם. אמנם כמובן שא"צ 

להתחשב עם כל זה שהרי יש לנו 

היתר מרווח מפורש יוצא מפי כהן 

 גדול...

ככה יעמדו על כל דבר פשע למצוא 

לו מקום בתורה תוך כדי סילוף 

דברי אלוקים חיים עם כל טצדקאות 

שבעולם, ולהמציא התירים שונים 

ומשונים להצדיק ולכסות ולחפות 

 "על מעשי פשע.
 יושע עסטרייכער )קובץ עץ חיים יג(

 

 

הגאון רבי יהודה אריה דינר 

 שליט"א:

 כיצד להצליח בחיים?

"כבר הורה בזה בעל "שבט הלוי" 

)שליט"א( והגר"נ קרליץ )שליט"א(, 

דמה שהפיאה נוכרית נראית יותר 

כשיער אמיתי, זהו חסר בדרכי 

 הצניעות של בנות ישראל. 

וידוע מה שהגמ' מספרת על האשה 

קמחית שלא ראו קורות ביתה את 

אמרי חלוקה זכתה לבנים כהנים 



גדולים. והיינו שהגמ' מגלה 

יותר ממה  שעשתה לנו מכיון

שהיתה חייבת עפ"י הדין, עי"ז 

 זכתה לברכה בתוך הבית. 

כמו כן כל אדם צריך לנהוג 

בתוך ביתו, אם הוא מחפש 

סגולות שתבוא ברכה 

והצלחה בתוך ה"מקדש מעט" 

שלו, הכי בטוח הוא לעשות 

הסגולות שחז"ל גילו לנו 

דהיינו מה שיש יותר צניעות 

בביתו, יש יותר השראת 

השכינה וסיעתא דשמיא בכל 

 העניינים!!!"
 44עלון מים חיים 

 

 

 האדמו"ר ממבקשי אמונה

זה לא יפה אלא  :שליט"א

 "פוי"

"לנסות להוסיף עוד עצים על 

המדורה? גז ונפט יותר על 

האש? לעשות רח"ל פרוצה 

? לא וככה למשוך את העינים

 יודעים שיש לנו יצר הרע? 

אומר ה'אור החיים' הקדוש 

אפילו שיהיה בפרשת אחרי 

מלאך קשה לו לעמוד 

כאלו, מה נגיד  תבניסיונו

 , בדור החלש שלנו

אלו שמחטיאים את העם 

הקב"ה יסלח לכולם מה שהיה 

 היה, ומהיום והלאה לעזוב.

כמו שאמר הצדיק רבי מאיר 

, היה קורא לזה מפרמישלאן

 טיכל, ראשי תיבותבאידיש 

זה  'טוב יצר כבוד לשמו'

הכבוד לשמו הולכים עם 

מטפחת, זה כבוד, השכינה 

 שורה על אותה אשה...

זה לא יופי, זה פוי, אשרי האיש 

אשר לא הלך בעצת רשעים, 

 לשמור בחוזק על הצניעות...
 עליתבשיחה במודיעין 

 פר' משפטים תשפ"ג

 

 

 הגאון רבי יורם אברג'ל זצ"ל:

 ?יותראיפה הנשירה נדירה 

"חן של יהודית זה רק כיסוי 

ראש... כל שאר ההיתרים הכל 

עוונות קשים ומרים.. אשה 

כזאת צריכה המון המון 

פרוטקציות להכנס לגן עדן 

סאלי ראה  הבבא אחר כך...

ברוח הקודש שהפאה יותר 

 גרועה משיער גלוי... 

עיקר הנשירה נמצאת בבתים 

 שיש בהם פיאות נכריות.

תבדקו את זה... הנשירה אצל 

בחורי ישיבות אצל אמא 

שלובשת כיסוי ראש מוחלט 

 נדירה ביותר."
 תשע"ז תש"פהמסר היומי 

 דעת מרן הגאון רבי בן ציון אבא שאול זצוק"לאחת ולתמיד: 

לאחר שכמה מבני ספרד שוב חוזרים על הטענות הישנות "אני סומך על דעת 

חכם בן ציון שהתיר פאה" או "איך אתם מתעלמים מדעתו של חכם בן ציון?" 

 גרב"צ להלכה ולמעשה.שוב מהי דעתו של ה לבארננסה בס"ד 

כידוע חכם בן ציון זצ"ל היה מגדולי הדור הספרדיים וישנה טעות נפוצה של 

נבאר ושחכם בן ציון סבר שפאה נחשבת ככיסוי ראש,  מהציבור הספרדיחלק 

לסמוך כשבאים לקבל את ההחלטה  ההאם יש על מומהם נבין כמה נקודות 

 "פאה" או "מטפחת".

 מעידים שכלל לא התיר לבישת פאה הרבתלמידים רבים של  א.

 ב. כולם מסכימים שלדעתו מטפחת עדיפה וצנועה יותר

 רק ליישב את דברי הרמ"א ולא למעשה -ג. מה שכתב בספרו 

ודאי שלא היה מתיר ללבוש את הפאות של ה, שגם אם יאמרו שהתיר למעד. 

בצורת הפאה עד שגם  משמעותיובפרט בשנים האחרונות ממש שיש שינוי  ימינו

 פאניות מנוסות מתבלבלות וחושבות שמדובר בשיער טבעי.

 . ד לאחדהנ"ל אח לדבריםונביא סימוכים 

 תלמידיו מעידים שלא התיר פאה מעולם:

: "האם הרב בן ציון אבא שאול ז"ל פסק נשאל שליט"א הגרב"צ מוצפיתלמידו 

תשובה: חס ושלום, פעמים רבות  לתלמידים שלו שנשותיהם תלכנה עם פאה?

אין ספור שמעתי מפיו שהדבר אסור לחלוטין, והיה מעשה עם בחור שסבל 

מאוד בשידוכין והוא הורה לו לבטל שידוך של אחת שביקשה פיאה, ואני הייתי 

 נוכח בדבר.

שליט"א: "ואני אומר שדעתו ברורה כפי ששאלתי אותו  הגר"ב שרגאתלמידו 

כמה וכמה פעמים הן בהלכה למעשה והן בדרך הלימוד שהייתי לומד אצלו בכל 

ועוד כתב: "העיד  יום ביחידות בערך ארבע שעות ולעולם לא התיר את הפאה..."

בפנינו תלמידו החשוב הרה"ג אליהו שרגא שליט"א אשר שימש כעשר שנים 

משגיח בפורת יוסף ישיבתו של רבינו. שלפני יותר מארבעים שנה נכנסו אצלו 

א ואמר להם בתוקף ללבוש פאה זה פריצות הוא והרה"ג ראובן שראבני שליט"

ומעולם )משך עשרות שנים( לא  גמורה כמו ללבוש מכנסיים ובגדים צמודים!

 שמעו ממנו שום היתר לזה" 

: פעם אחת בשיעור ביום שב"ק בבית הכנסת אוהל רחל, אליסון א.וכן העיד הרב 

נשאל הרב מדוע התיר את הפאה? ונזעק לעבר השואל בריתחא: אתה שמעת 

 שהתרתי את הפאה? מעולם לא התרתי פאה!!!

ופעם שאל ת"ח לגרב"צ האם מותר ללבוש פאה נכרית, והשיב לו בתוקף שהדבר 

אסור וכו'... הוא הוסיף לשאול "מדוע אשתו של הרב לובשת פאה? הרב הגביה 

 קולו ואמר "מה אכפת לך מאשתי"! 

: "זכורני, איך באחת השבתות, בעת שיעורו בבהכנ"ס לארץ המאירובספר 

 תורת"אוהל רחל", זעק ואמר, פאה זה פריצות, ואסור לצאת בה ברה"ר" ובספר 

צמח הביא למעלה משלושים עדויות מפיהם ומפי כתבם של תלמידיו  המנהגים

 של הגרב"צ שהוא אסר פאה נכרית לגמרי, ולא עלתה על דעתו להתיר מעולם, 

 :שלדעתו מטפחת עדיפה על פאהכולם מסכימים 

שליט"א: "שאלתי את חכם בן ציון טרם הנישואין במה  הגר"נ בן סניורתלמידו 

 תכסה אשתי את שערה והשיב שתכסה ראשה במטפחת כמו שנהגו אמותינו!"

שליט"א  שהיה נוכח בשיעור של הגאון זצוק"ל בבית  הגר"ד בן יצחקוכן העיד 

הכנסת "אוהל רחל" ובתוך השיעור אמר הרב "שיש כמה דרגות בצניעות א. 

מטפחת עם רדיד וכך ראוי ללכת, ב. מטפחת בלי רדיד. אבל פאה זו פריצות! 

 פאה זו פריצות! סיים הרב נחרצות.

 :מה שכתב בספרו רק ללמד זכות ולא להתיר למעשה

" ששמע להדיא מפי הגרב"צ אבא שאול זצ"ל דובב מישריםוכן העיד מחבר ספר "

שלא להתייחס לתשובתו כהיתר לפאה נכרית לאשה נשואה, אלא כוונתו שם 

להקל למעשה רק לענין גרושה ואלמנה שדינם קל יותר אשת איש, שחיוב כיסוי 

שכל  להגר"ד טהרניופעם אחת אמר  הראש בהם רק מדרבנן ולא מדאורייתא".

מה שכתב בספרו הוא להציל מדין גהינום ולא למעשה ח"ו, כיון שממ"נ הדבר 

: מפורסם בשם מורינו הגרב"צ לאסור דברי חכמיםובספר  אסור משום פריצות.

משום פריצותא ואפילו פאה עם כובע, כמו ששמעתי בשם מגידי אמת. וידוע 

פאה עם כובע, ועל כן שכן השיב לכמה בחורים שלדעתו יש בזה פריצות ואפילו 

 מה שכתב בח"א )סימן י"א( הוא רק כדי ליישב דברי הרמ"א. עכ"ד. 

 :גם אם התיר לבישת פאה בעבר, ודאי אוסר את פאות ימינו

: "מורי ורבי הגאון הגדול הרב בן ציון אבא שאול תלמידו הגר"פ מוסבי שליט"א

מודים  –זצוק"ל אמר לנו שאף המתירים האומרים שפאה נוכרית הוי כיסוי 

 שהפיאות בימינו אינן צנועות ואסור לילך אתם ברחוב" 

אסור לילך אתם ברחוב, מה היה אומר על  שנה אמר שהפאות 30-ואם לפני כ

פאות של הדור שלנו שהשתכללו עשרת מונים עד שכבר מופיע בפרסומות "עם 

כזו פאה לא תדעו מי הכלה ומי החמות" והרי כל לב יהודי מזדעזע מכאלו 

שכלול נורא שהסקין שתחת  שהוסיפו שנים האחרונותב ובפרטמילים דוקרות. 

השיער נעשה שקוף והכל במטרה לתת לפאה כמה שיותר מראה טבעי בדיוק 

הפוך מדברי רבותינו שגם מי שהתיר לא דיבר על הפאות שנראות כשיער 

 )מקורות בקונ' המלא( טבעי. ממש "דעת פאניות היפך דעת תורה"

מדקדקים באיכה ומזלזלים 

 בקריאת שמע

הנכבדה של 'דעת למערכת 

 גדולים' השלום והברכה.

צריך לברך שהחיינו בשם 

ומלכות שהנה קמים יהודים 

יראי שמים מהציבור האיכותי 

וזועקים על המצב של הפאות 

כבר הגיע  ולבושתנושלצערנו 

 נעשה למימדים מבהילים, והכל

בדעת ובתבונה ובמכובדות 

 הראויה לציבור יראי השם.

 

, נקודה קטנהרציתי לעורר על 

ישנה תופעה מבורכת של 

אברכים צדיקים אשר מוסיפים 

עוד ועוד חומרות כגון על עצמם 

מאכל, להימנע מהיתר לעשר כל 

מכירה, גנרטור בשבת, ולא עוד 

אלא שיש להם הידורים 

מיוחדים כגון ניפוץ לשמה, 

ארבעת המינים בדרגה א' א' א' 

ועוד... אבל כשזה מגיע לנושא 

צניעות האשה אין מה לדבר!! 

אפילו לא מוכנים לשמוע או 

לבדוק מה דעת גדולי ישראל!! 

שהרי הדברים פשוטים וברורים 

ולי הפוסקים אוסרים את שגד

הפאות מצויות היום. ועליהם 

אפשר לומר את האמרה 

הידועה מדקדק באיכה ומזלזל 

 בקריאת שמע...

אני שואל את הרבה פעמים 

עצמי, אם הם לא מוכנים אפילו 

להעמיק בעניין אז את מי הם 

דוש ברוך הוא עובדים, את הק

עצמם או שמא ו את א

 הסביבה???
 יהודי שכואב לו א.ר.ממני 

 

 

הגאון רבי שלמה גראס 

 שליט"א: התהפכו היוצרות

ובאמת הדבר מפליא מאוד "

שהרי התורה אסרה לאשה 

ללכת בגילוי ראש ברשות 

הרכים ואילו בבית לא אסרה 

תורה... עכ"פ מבחינת ההלכה 

האיסור הוא רק שלא ללכת 

ברחוב כי זה מכשיל אכל בביתה 

מותרת כדי שלא תתגנה על 

 בעלה. 

בזמנינו נהפך כל הענין והנה 

ברחוב הולכים עם פיאות 

מסורקות ונאות וכשמגיעים 

הכיתה מסירים את זה ולובשים 

א"כ זה ממש ההיפוך  מטפחת

 "מהתורה, אתמהה
  קובץ אור ישראל כא עמ' מב

 

 

 ,סיפוריםלמערכת: ניתן לשלוח )

, וכן מגדולי ישראל , ציטוטיםתגובות

אם קיבלתם חיזוק נשמח לשמוע 

 (למעשהבביתכם 

 



 

 בנות החילל 

יבָה עִם זְכו יוֹּת ִ  לְהַתְחִיל יְש 

י לִפְנֵּי  לִּ ֶ ן ש  רֶת: הַבֵּּ א מְסַפֶּ נִיסָה אִמָּ כְּ

אֲנַחְנוּ צְרִיכִים  ֶ י ש  בַנְתִּ יבָה וְהֵּ ִ לִיש 

 הֲמוֹן זְכוּיוֹת.

ה לְהַצְלָחָה? י, מָה אֲנִי עוֹש ֶ בְתִּ ַ  חָש 

ן אֲנִי מַקְרִיבָהּ? יזֶה קָרְבָּ  אֵּ

י אֶת  ים לָקַחְתִּ קְדִּ צַעַד חֲסַר תַּ בְּ

י:  י אוֹתָהּ וְאָמַרְתִּ עַרְתִּ י , בִּ לִּ ֶ אָה ש  הַפֵּּ

ךָ". רְבֶּ  "וּבִעַרְתָּ הָרַע מִקִּ

אָה... י אֶת הַפֵּּ עַרְתִּ מָעוֹת בִּ  עִם הֲמוֹן דְּ

מוֹ  רוּךְ הוּא: כְּ דוֹש  בָּ הַקָּ י מֵּ תִּ ְ ש  קַּ בִּ

ךְ  י, כָּ רְבִּ י אֶת הָרַע מִקִּ עַרְתִּ אֲנִי בִּ ֶ ש 

י  נִּ גַע וְנֶגַע מִמֶּ ל פֶּ ר כָּ הקב"ה יְבַעֵּ

ל. רָאֵּ ל עַם יִש ְ י וּמִכָּ חְתִּ פַּ ְ ל מִש   וּמִכָּ
 145קו הצניעות עלון 

••••• 

ם ג ָדוֹּל ֵּׁ ו ש  הַש      קִד 

ירָא פִּ ַ ים אֶלְעָזָר ש  י חַיִּ אוֹן רַבִּ ר הַגָּ  סִפֵּּ

בֶת זצ"ל נִיַּת נָתִיב חָדָש  לָרַכֶּ קֶב בְּ : עֵּ

זְרָה  וּב הקליוע, גָּ ּ ש  יִּ קוֹמִית בַּ הַמְּ

לָה לַעֲקֹר קְבָרִים אֲחָדִים  ָ מְש  הַמֶּ

הוּדִי וּלְהַעֲבִירָם  בָרוֹת הַיְּ ית הַקְּ מִבֵּּ

ם ָ ר, נָסְעוּ לְש  יּנִָים לְמָקוֹם אַחֵּ  דַּ

הֲלִיךְ  יחַ עַל הַתַּ גִּ ְ י לְהַש  דֵּ נִים, כְּ וְרַבָּ

ף  יהֶם הִצְטָרֵּ בָרִים, וַאֲלֵּ נּוּי הַקְּ ל פִּ ֶ ש 

 קָהָל גָּדולֹ.

יקוֹת מְאֹד.  בוֹת, חֶלְקָם הָיוּ עַתִּ צֵּּ הַמַּ

מַע רַעַש  וַהֲמֻלָּה סְבִיב קֶבֶר  ְ לְפֶתַע נִש 

ינוּ לְמָקוֹם  יעַ רַבֵּּ ר הִגִּ ֶ אֲש  אֶחָד. כַּ

וֹ. לְפָנָיו הִתְגַּלָּה  עֲרוֹת ראֹש  רוֹ ש ַ סִמְּ

נִים,  ָ אָה ש  ר מִמֵּּ פְנֵּי יוֹתֵּ קֶבֶר מִלִּ

ן בּ  וֹכֵּ ּ פְטָר הַש  אִלּוּ  -וֹ וְהַנִּ לֵּם וְנָקִי כְּ ָ ש 

תוֹכוֹ. ה הֻנַּח בְּ בָה,  זֶה עַתָּ צֵּּ י הַמַּ בֵּּ עַל גַּ

ה צִדְקָנִית,  ָ ּ ל אִש  ֶ מָהּ ש  ְ הוֹפִיעַ ש 

בָחִים מֻפְלָגִים מְאֹד,  ְ ש  רֶת בִּ עֻטֶּ הַמְּ

דוֹלָה,  ר עַל צְנִיעוּתָהּ הַגְּ עִקַּ בְּ

תְפִירָה,  קָה בִּ הִתְעַסְּ ֶ לַּמְרוֹת ש  ֶ ש 

ים, הָיְתָה צְנוּעָה בְּ  תִּ ְ צֶמֶר וּפִש 

כָבוֹד גָּדוֹל  ל יָמֶיהָ, בְּ וַחֲסוּדָה כָּ

רָכוּהָ  פְטֶרֶת, כְּ הוֹצִיאוּ אֶת הַנִּ

יחוּהָ  ים, וְהִנִּ ִ תַכְרִיכִים לְבָנִים חֲדָש  בְּ

כָבוֹד. חָדָש  בְּ י לְקָבְרָהּ מֵּ דֵּ אָרוֹן כְּ  בָּ

אוֹן  ר וְאָמַרוְסִיֵּּם הַגָּ ר לְתָאֵּ ָ : "אִי אֶפְש 

גָּרַם  ֶ אֶת קִדּוּש  ה' הַגָּדוֹל וְהַנּוֹרָא ש 

הוּדִים וְלגַּוֹיִים גַּם יַחַד,  בָר זֶה, לַיְּ דָּ

ל צְנִיעוּת" ֶ הּ ש   לִרְאוֹת מַהִי עֶרְכָּ

 הגאון ממונקטש בספרו 'דברי תורה' ח"ד סי' עו
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 החיל נשותל 

 למה רבניות חשובות לובשות פאה?מדברת:  הדורגדול  הקלדנית של
יום אחד התקשר אליי נכד של אחד מגדולי הדור, ואמר לי שהרב התחיל למסור שיעורים 

באזור, והמשתתפים בשיעור אמרו לו שקשה להם להקשיב וגם לסכם, והם מקשיבים יותר 

טוב בלי לסכם, אז הוא אמר אני מסכם כל שבוע את השיעור, ואת תקלידי את השיעור 

 תתפים בשיעור, ובאמת כך היה במשך שנה שלימה, ותדפיסי לי ואז אני יצלם לכל המש

שבועיים לאחר שהתחלתי להקליד את השיעורים, פגשתי את כלתו של הרב שהכרתי אותה 

מהשכונה, וסיפרתי לה שאני מקלידה את השיעורים של הרב, כמובן היא האירה לי פנים 

 ואמרה לי: איזו זכות גדולה יש לך! 

באמצע השנה, באחד השיעורים הרב דיבר נגד הפאה, אני הייתי בהלם! אותה רבנית 

לובשת פאה בזמן שחמיה גדול הדור אוסר את הפאה, היה קשה לי להאמין, וקראתי את 

 מסך עד ששרפו לי העיניים ולא הייתי מסוגלת לקרא שוב, בפעמים  4השיעור 

ושאלתי אותה: האם הבנתי נכון מהשיעור אזרתי אומץ  לאחר יומיים פגשתי את הרבנית,

של הרב שהוא אוסר פאה? הרבנית ענתה לי: "אני יגיד לך את האמת, בעלי כל יום מתחנן 

אבל אני לא מסוגלת, את לא יודעת כמה הוא מתחנן אליי אבל בד אליי שאני אלבש כיסוי 

אני לא מסוגלת, ואני מאוד מעריכה את מי שלובשת כיסוי". אני כמובן קיבלתי את ההלם 

והבנתי שגם לרבניות יש יצר הרע, ואם רבנית לובשת פאה זה לא אומר שהרב של החיים, 

 .הזה מתיר

כשהייתי רווקה שמעתי שמרן הרב עובדיה יוסף זצ"ל היה אומר:  ?וכיצד הגעתי לכל זה

"אסור ללבוש פאה נכרית, גם לאשכנזים אסור, בעל ההפלאה מה הוא היה, הוא היה 

אשכנזי, הוא יצא עם שתי בתי דינים ועשה חרם על כל אשה שתלבש פאה נכרית! עצי ארזים 

 "עתיד לתת על כך את הדיןמה הוא היה, הוא היה אשכנזי, הוא אמר רב שיתיר פאה 

והרב  האשכנזיות אומרות לי שהרב שלהן מתירהנשים ובאמת, לא הבנתי מה קורה פה, כל 

ואז כשקרה לי הסיפור עם הרבנית שהודתה על האמת  עובדיה אומר שהאשכנזים אוסרים?

שבעלה כל יום מתחנן אליה שתלבש כיסוי, אז קלטתי שפשוט נשים סומכות על רבניות 

וחושבות שאם הרבנית לובשת פאה אז בטוח הרב שהיא קרובה שלו הוא מתיר, אבל זה לא 

 !ואין לסמוך על רבניות כי גם להן יש יצר הרע -נכון! ממש לא! 
 054-8408595ת.ח.  גב' מאת

 שלוש פעמים ביום הרב בוכה ומתפלל על הרבנית
ולכותב השורות יצא פעם לשמוע מתלמיד חכם מופלג מבני ברק שאמר לו "אשתי הולכת "

ורק ה' יודע עם פאה ורבים מאד אומרים לעצמם אם אשתו הולכת כך סימן שזה מותר 

שתזכה לקבל את האמת  ששלוש פעמים ביום בכל שמע קולנו אני בוכה ומתפלל עליה

 "ולהחליף לכיסוי ראש צנוע ואמיתי...
 54תורת הכיסוי עמ' 

 זצוק"ל: תמימות הנשים החרדיות כ"ק האדמו"ר מקרעטשניף קרית גת
מוכרחים לדבר מהאיסור של הפאות ולהזהיר הגדולים על הקטנים שכולם ידעו שזו רעה "

גדולה, המספחת הממארת הזאת ללכת עם הפאות, נשים תמימות לא מבינות את חומר 

נשים של אברכים חשובים... אפילו לפני חמישים שנה לא היו הפאות באופן כזה, כי  ,הענין

 מראה שער הפאות באופן כזה כמו בימינו לא היה מעולם...

לא רואים הבדל בין אשה חרדית בת ישראל כשרה להבדיל בין השיקצה הנכרית רח"ל, 

ויש רבניות ממש אין שום הבדל בין השער לפאה! פריצות כזאת עוד לא היתה מעולם... 

 שהם גורמות ממש להחטיא את הרבים..."
 54תורת הכיסוי עמ' 

 שליט"א:ר מצאנז "אדמומרן הכ"ק 

בבי שנשים רבות וכשרות יראות ד' שקבלו על עצמן להסיר רחב ל"

זה ברור שזכותן עצומה עד לאין ערוך והן בכלל את הפאה לגמרי... 

               "מקדשות שם שמים

 (6-1בשלוחה  073-3835300את ההקלטה בקו מעל הטבע  ע)ניתן לשמו 


